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گزارش

5 اقتصاد دریایی

لایروبی خلیج گرگان شتاب می گیرد

ورود نخســتین لایروب شــناور به خلیج گرگان در کنار فعالیت مستمر ده ها 
دستگاه ادوات لجستیکی مرتبط با رسوب برداری برای شتاب بخشی به عملیات 
لایروبی کانال آشور بیانگر اهتمام دولتمردان برای تحقق وعده رییس جمهور 
در مسیر احیای مهمترین بخش پناهگاه حیات وحش میانکاله و خلیج گرگان 
است . به گزارش اقتصادسرآمد، پس از سفر اسفندماه سال گذشته رییس جمهور 
به گلستان و دستور صریح وی برای آغاز عملیات لایروبی و رسوب برداری از 
کانال های آبرسان بین دریای خزر و خلیج گرگان، اقدامات مطلوبی برای احیای 

خلیج گرگان در منطقه اجرا شد.
بازدید مدیران ارشد نهادهای متولی در بخش احیای خلیج گرگان مانند معاونین 
ســازمان های بنادر و دریانوردی و ســازمان محیط زیســت، اجرای عملیات 
نقشه برداری هوایی و هیدروگرافی پهنه آبی خلیج گرگان، آغاز عملیات احداث 
دایک های شماره یک و دو، احداث کارگاه عملیات اجرایی در منطقه و همچنین 
حضور نخستین لایروب شناور در محل کانال آشور همگی بیانگر عزم و اراده 
جدی مدیران ارشد استان و کشور برای برداشت گل و لای و رسوب از کریدور 
آّبی آشور در شمال جزیره آشــوراده و در نهایت احیای و نجات خلیج گرگان 

است .
 بر اساس مشاهدات میدانی خبرنگار ایرنا، حدود ۴۰ دستگاه انواع سنگین فنی 
و مهندسی در محل اســتقرار کارگاه لایروبی در شمال جزیره آشوراده در حال 
خاک برداری هستند و نخستین لایروب شناور هم وارد خلیج گرگان وارد شده 
است .  بر خلاف برخی شایعات در فضای مجازی مبنی بر تخریب زیستگاه های 
منطقه بر اثر لایروبی، دست اندازی و گزند به پوشش گیاهی و یا سایر زیستمندان 

منطقه مشاهده نشده است.
پوشش گیاهی سالیکورنیا به عنوان پوشش غالب گیاهی منطقه در محل احداث 
پروژه  ناچیز است و  هزاران قطعه انواع پرنده آبزی و کنارآبزی بازمانده از سفر 
به عرض های شمالی در آرامش کامل زندگی می کنند و  محل استقرار و سپران 
زندگی این پرندگان و کلونی های اصلی ایــن پرنده ها حدود هزار متر از محل 

لایروبی فاصله دارد
 حساسیت پرسنل شرکت پیمانکار برای صیانت بهتر از زیستگاه های منطقه قابل 
توجه است به نحوی که در محل اســتقرار کارگاه اثری از زباله یا پسماندهای 
رایج نیست و تردد و فعالیت ادوات لجستیکی در منطقه با ملاحظات دقیق انجام 
می شود .مدیر بنادر و دریانوردی گلستان گفت: نخستین لایروب شناور در کانال 
آشور واقع در شمال جزیره آشوراده مستقر شده و ۲ دستگاه لایروب شناور دیگر 

از مناطق جنوبی کشور در حال انتقال به خلیج گرگان هستند.
الله یار اسعدی افزود: دایک های شماره یک و دو در این پروژه با موافقت و اجماع 
نظر مشاوران سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان بنادر و دریانوردی انتخاب 

شده و کمترین خطر را برای محیط زیست به دنبال دارد.
وی بیان کرد: محلی که برای تخلیه رسوبات انتخاب شده دارای کمترین پوشش 
گیاهی اســت و پس از تخلیه رسوبات، ســازمان بنادر و دریانوردی نسبت به 
کاشت و احیا پوشش گیاهی متناسب با پوشش فعلی منطقه اقدام خواهد کرد.
اسعدی گفت: سازمان های مردم نهاد و ســازمان محیط زیست اطمینان داشته 
باشند که برداشت رســوب و تخلیه آن گزند و آســیبی به محیط زیست وارد 
نمی کند.مدیرکل محیط زیست گلستان هم گفت: بیش از ۹۰ درصد آب خلیج 
گرگان از دریا تامین می شود و میزان حقابه ای که از حوزه آبخیر بالادست باید 
تامین شود به منظور پایداری اکولوژیکی است و در این راستا ارتباط بین خلیج 
گرگان و دریای خزر از اهمیت بالایی برخوردار است.محمدرضا کنعانی ادامه 
داد: با توجه به اینکه حجم بارندگی و تبخیر در خلیج متناسب با یکدیگر نیست، 
در صورت قطع این ارتبــاط خلیج گرگان نابود می شــود.کنعانی با بیان اینکه 
لایروبی یکی از ۱۶ مداخله برای احیای خلیج گرگان اســت، گفت: لایروبی 
کانال های ورودی، یکی از مجموعه اقداماتی اســت که مــی تواند از نابودی 

خلیج جلوگیری کند.
مدیرکل محیط زیست گلستان ادامه داد: اماکن دپوی گل و لای دارای کمترین 
پوشش گیاهی هستند و پس از دپو، احیای پوشــش گیاهی توسط پیمانکار و 
مشــاور پروژه انجام می شــود.کنعانی ادامه داد مطالعات اولیه پروژه در سال 
۱۳۹۷ توسط شــرکت آب منطقه ای و ســپس مطالعات تکمیلی شامل جریان 
سنجی و مطالعات میدانی در سال ۱۳۹۹ انجام شد که در آن علاوه بر انجام کار 
میدانی، تمامی مطالعات پیشین مرور گردید.وی با اشاره به پایان مطالعه فرآیند 
پمپاژ افزود: در این رابطه یک شرکت دانش بنیان مدعی راه اندازی فرآیند پمپاژ 
با استفاده از انرژی باد است که با دستور اســتاندار از مشاور خواسته شد طرح 
مطالعاتی خود را تا پایان شهریورماه ۱۴۰۱ ارائه کند.کنعانی گفت: اگر این ادعا 
حقیقت داشته و قابل اجرا باشــد یک تحول عظیم در احیای تالاب های کشور 

رخ خواهد داد. 
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری گفت : احیا و نجات خلیج گرگان 
به عنوان طرح اصلی این اســتان به شمار رفته و از ســوی مسوولان گلستان با 
جدیت پیگیری می شود.سیدمحمدرضا سیدالنگی اظهار داشت: اگر در احیا و 
نجات خلیج گرگان تعلل کنیم با ادامه روند فعلی تا سال ۱۴۰۳ این پهنه آبی به 
یک معضل برای کشور تبدیل می شــود و خشک شدن آن، ریزگردها را مهمان 
گلستان و اســتان های همجوار می کند.وی افزود: با موافقت و پیگیری به عمل 
آمده در چهارمین نشست ســتاد ملی تالاب، از فروردین سال جاری لایروبی 
خلیج گرگان در دستور کار قرار گرفته و این طرح در بازه زمانی ۱۲ ماهه انجام 
می شود.سیدالنگی گفت: احیا خلیج گرگان سبب حفظ اقتصاد دریا، حمایت از 
محیط زیست و جلوگیری از آلودگی زیست محیطی و مهاجرت ساکنان می شود.
وی ادامه داد: با توجه به دستور صریح رییس جمهور مبنی بر لایروبی کانال های 
آبرسان خلیج گرگان و دریای خزر مسوولان استان وظیفه پیگیری موضوع و حل 
موانع پیش رو را به عنوان یک اصل جدی مدنظر قرار دهند.معاون امور دریایی 
سازمان بنادر و دریانوردی کشور هم در خصوص آخرین وضعیت اجرای این 
پروژه گفت: روند پاکسازی و لایروبی کانال آشور با ده ها دستگاه ماشین آلات 
سنگین در حال اجراست و پس از ایجاد محلی برای تخلیه رسوبات، وارد بخش 
آبی رسوب برداری خواهیم شد.مجید علی نازی ادامه داد: به زودی سه دستگاه 
لایروب وارد منطقه شده و تا چند ماه دیگر یک لایروب بزرگ از جنوب کشور 
به خلیج گرگان منتقل خواهد شد. وی افزود: بر اساس دستور رییس جمهور به 
سازمان برنامه و بودجه کشور، ۵۰۰ میلیارد تومان از سوی این سازمان در نظر 
گرفته شده که در فاز اول حدود ۱۰۰ میلیارد تومان پرداخت شده و طی یکسال 
آینده فاز اول پروژه، تحت عنوان لایروبی کانال آشوراده به اتمام می رسد تا در 
ســال ۱۴۰۲ لایروبی کانال پایان پیدا کند. علی نازی گفت : اعتبارات پیش بینی 
شده برای این پروژه طی سه سال به سازمان بنادر و دریانوردی تزریق خواهد شد 
و تلاش می کنیم تا سال آینده لایروبی کانال آشور به پایان برسد.خلیج گرگان از 
لحاظ موقعیت جغرافیایی در جنوب شرقی دریای خزر و حوزه شهرستان های 
بندرترکمن، بندرگز، نوکنده و بهشهر از ۶۰ کیلومتر طول و حداکثر ۱۲ کیلومتر 
عرض برخوردار بوده و دارای امتداد شرقی - غربی است.خلیج گرگان یکی از 
بزرگترین مخازن آب شــیرین متصل به دریای خزر نیز هست و تداوم زندگی 
بسیاری از جانداران در بزرگ ترین دریاچه زمین به اتصال آن با دریا وابسته است.

این پهنه سال هاســت که گرفتار چالش هایی از جمله کمبود آب برای تجدید 
حیات آبزیان، شکار بی رویه، لایروبی نکردن کانال های آبرسان، افزایش تعداد 
آب بندان و مزارع پرورش ماهی در بالا دست شده و این عوامل بر بحرانی شدن 
شرایط منطقه افزوده و ضرورت تلاش برای حل آن را جدی تر کرده است.ایرنا

رونمایی طرح مولدسازی و تکثیر ماهی باس 
دریایی در بندرامام

با حضور معاون وزیر جهاد کشــاورزی و رییس ســازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشــاورزی از طرح مولدسازی 
و تکثیر ماهی باس دریایی آســیایی در بنــدر امام رونمایی 
شــد.به گزارش اقتصادســرآمد،مجتبی خیام نکویی معاون 
وزیر کشاورزی و رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی که به خوزستان ســفر کرده است، از بخش های 
مختلف ایستگاه تحقیقاتی ماهیان دریایی در بندرامام دیدن 
کرد.به گزارش ایسنا، در این سفر از بخش ها و دستاوردهای 
مختلف این ایستگاه بازدید و ســپس از طرح مولدسازی و 
تکثیر ماهی باس دریایی آســیایی در این ایستگاه رونمایی 
شــد.در این بازدید حســین هوشــمند، رییس پژوهشکده 
آبزی پروری آب های جنوب کشور، فتح اله ابوعلی مدیرکل 
شــیلات خوزســتان، خدارحم امیری زاده رییس سازمان 
جهاد کشاورزی خوزستان، آقارضا فتوحی معاون اقتصادی 
استانداری خوزستان، سید سعید حسینی نژاد مدیرکل امور 
اقتصادی استانداری خوزستان و محمود بهمنی رییس موسسه 
تحقیقات علوم شیلات کشور حضور داشتند.بعد از بازدید و 
رونمایی از طرح ماهی باس دریایی، تفاهم نامه مشارکت در 

تولید ماهیان دریایی با بخش خصوصی به امضا رسید.

 کشف 16 میلیارد تومان کالا قاچاق
 از 4 فروند شناور در استان بوشهر

فرمانده مرزبانی استان بوشهر از توقیف ۴ فروند شناور حامل 
کالای قاچاق در مرز دریایی خلیج  فارس اســتان خبر داد و 
گفت: از این شناورها افزون بر ۱۶ میلیارد تومان کالا قاچاق 
کشف شد.به گزارش اقتصادسرآمد، سرهنگ یدالله شرفی در 
بوشــهر، از برقراری امنیت پایدار در مرزهای دریایی خلیج  
فارس و سواحل استان بوشهر خبر داد و اظهار داشت: مرزبانان 
در تمامی نوار ساحلی استان بوشهر حضور فعال دارند.وی 
با اشاره به افزایش تجهیزات و ناوگان دریایی مرزبانی استان 
بوشهر تصریح کرد: نیروهای مرزبانی در تمام مرزهای دریایی 
و اعماق مختلف خلیج  فارس حضوری فعال دارند و برخورد 
با قاچاق کالا و ســوداگران مرگ در اولویت است.فرمانده 
مرزبانی استان بوشهر از شناسایی ۴ فروند شناور حامل کالا 
قاچاق در مرز دریایی خلیج فارس استان خبر داد و بیان کرد: 
با اقدامات اطلاعاتی و عملیات های هدفمند مرزبانان موفق 
شدند ۴ فروند شناور حامل کالای قاچاق را در مرزهای دریایی 
استان بوشهر توقیف کنند.شرفی از کشف انواع لوازم خانگی، 
خودرویی، پوشــاک و اقلام بهداشتی قاچاق از این شناورها 
خبر داد و افزود: از ۴ فروند شناور توقیف شده موتور خودرو، 
تجهیزات خودروی، لوازم خانگی، پوشاک، اقلام بهداشتی، 
کولر، وســائل جانبی تلفن همراه و دیگر تجهیزات قاچاق 
کشف شد.وی از توقیف ۴ فروند شــناور حامل کالا قاچاق 
خبر داد و خاطر نشان کرد: در این عملیات 8 متهم دستگیر و 
تحویل مقامات قضایی استان بوشهر شدند.فرمانده مرزبانی به 
ارزش کالاهای قاچاق توقیف شده اشاره کرد و افزود: ارزش 
این محموله های قاچاق افزون بر ۱۶ میلیارد تومان برآورد شده 
است.شرفی افزود: عزم مرزبانان در راستای مبارزه با قاچاق 
جدی اســت و با مخلان نظم در مرزهای دریایی استان برابر 

قانون قاطعانه برخورد می شود.

رشد عملکرد بندرلنگه و بنادر غرب 
هرمزگان طی 4 ماه نخست امسال

طی ۴ ماهه نخست سال جاری نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته شــاهد رشــد ۱۲8 درصدی صادرات کانتینرهای 
یخچالی و نیز رشد ۱۳ درصدی ترانزیت خودرو در بندرلنگه و 
بنادر غرب استان هرمزگان بوده ایم.به گزارش اقتصادسرآمد، 
عملکرد مقایسه ای بندرلنگه و بنادر غرب استان هرمزگان )به 
غیر از کیش و خمیر( در ۴ ماهه نخست سال جاری نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد که این بنادر سکاندار 
صادرات کانتینرهای یخچالی با رشد ۱۲8 درصدی و دارای 
جایگاه نخســت تخلیه و بارگیری TEU ۴۰۴۶۰ کانتینر 
یخچالی و صادرات بیش از TEU ۲۰۷۵۶ کانتینر هستند.

بندر لنگه به عنوان قطب ترانزیت خودرو کشــور همچنان 
دارای جایگاه نخست ترانزیت خودرو با تخلیه بالغ بر ۴۴۵۴۴ 
خودرو با رشد ۱۳ درصدی است و آمارها رشد ۱۹ درصدی 
و کســب جایگاه پنجم در تخلیه و بارگیــری کالاهای نفتی 
و غیرنفتی بــا ۳ میلیون و ۹۵۳ هزار و ۵8۲ تن کالا را نشــان 
می دهد.همچنین شاهد رشد ۶۲ درصدی، کسب جایگاه پنجم 
در تخلیه و بارگیری کالاهای غیرنفتی با بیش از یک میلیون 
و ۷۱۲ هزار تن، کســب جایگاه پنجم در تخلیه و بارگیری 
کالاهای نفتی با بیش از ۲ میلیون و ۲۴۰ هــزار و ۶۴۹ تن و 
رشد ۱۴ درصدی و کسب جایگاه چهارم در صادرات نفتی 
و غیرنفتی با عددی بالغ بر ۲ میلیــون و ۲۶8 هزار و  8۵۳ تن 
در بندرلنگه و بنادر غرب استان هرمزگان طی ۴ ماهه نخست 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته بوده ایم.علاوه 
بر این باید به رشــد ۶۳ درصدی، کســب جایگاه چهارم در 
صادرات غیرنفتی با حجم بیش از 8۶۶ هزار و ۴۳8 تن، رشد 
۳۷۷ درصدی، ۲ پله صعود و کسب جایگاه هشتم در واردات 
با حجم ۱۱۱ هزار و ۵۳۹ تن، رشــد ۲۹ درصــدی کاپوتاژ 
)کرانبری( فرآورده های غیرنفتی به میزان بیش از ۵۳8 هزار 
تن و رشد 8۲۱ درصدی مسافرخارجی طی ۴ ماهه نخست 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته اشاره کرد.تخلیه 
و بارگیری در بنادر تابعه غرب هرمــزگان به گونه ای بود که 
بندرلنگه رشــد ۷۶ درصدی، بندر آفتاب رشد ۲8 درصدی، 
بندر چارک رشد ۶ درصدی، بندر سیری رشد ۲ درصدی و 
بنادر پارسیان رشد ۱۰۰ درصدی را نشان می دهند.صادرات 
بالغ بر ۴8۳ تن و رشد ۶۴ درصدی مواد معدنی بسته بندی و 
فله، رشــد ۱۷۳ درصدی در جابجایی مسافر داخلی با حجم 
۲۶۹ هزار نفر، رشد ۵۰ درصدی صدور گواهینامه شناورهای 
کوچک و پیشــرفت ۳۰ درصدی پروژه لایروبی بندر شیو، 
برگزاری ۱۳ جلسه مدیریت بحران در شرایط سیل و زلزله و 
۱۱ مانور عملیاتی چند منظوره از دیگر اقدامات صورت گرفته 
تا پایان تیرماه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
در بندرلنگه و بنادر غرب استان هرمزگان )به غیر از کیش و 

خمیر( است.

خسارت ۵00 میلیارد تومانی تولیدکنندگان قزل آلا در سیل اخیر
مدیرعامل اتحادیه تعاونی ماهیان سردآبی گفت: در پی وقوع سیل اخیر و کاهش تلفات ماهی پیش بینی می شود که خسارت وارده به محصول ۵۰۰ میلیارد تومان است.به گزارش 
اقتصادسرآمد، آقای آرش نبی زاده گفت: وقوع سیل اخیر بیشترین خسارت را به اســتان های مازندران، چهارمحال و بختیاری، لرستان، کهگیلویه و بویر احمد، تهران و فارس 
وارد کرد که پیش بینی اولیه میزان تلفات ۳ تا ۵ هزار تن است.به گفته او، رقم خسارت وارده ناشی از سیل به محصول ۵۰۰ میلیارد تومان است و در خصوص زیرساخت ها فعلا 
برآوردی نداریم.نبی زاده می گوید: قیمت کنونی هر کیلو قزل آلا سرمزرعه ۵8 هزار تومان است، اما تلفات اخیر طی هفته های آتی اثرات خود را در بازار نشان می دهد.مدیرعامل 
اتحادیه تعاونی ماهیان سردآبی گفت: علی رغم آنکه بابت آب بها پول به وزارت نیرو  پرداخت می شود، اما هیچ گونه ارائه خدماتی در خصوص آبخیزداری، لایروبی و سیل بند 
و مرتب سازی رودخانه نمی دهند که وزارت نیرو باید پاسخگوی عدم ترک فعلی باشد و طی نامه ای به رئیس جمهور اعلام می کنیم که ترک فعل وزارت نیرو بیشترین آسیب 

را به تولیدکنندگان می زند.

گروه اقتصــاد دريايــي - محمد 
آيتی - طبــق آمارهای جهانی، ارزش 
دارایی هــای اصلــی عرصه های آبی 
بیش از ۲۴ تریلیون دلار برآورد شــده و در حال 
حاضر شیلات بیش از سایر زمینه ها مورد استفاده 
قرار دارد، به گونه ای که آبزی پروری با عرضه ۵8 
درصد ماهی به بازارهای جهانی، ســریع ترین و 
حیاتی ترین بخش بهره بــرداری از این عرصه ها 
اســت.  کشــور ایران نیز با توجه بــه موقعیت 
ژئوپلیتیک خود در منطقه و جهان دارای نقشــی 
کلیدی و حساس اســت، از همین رو و با توجه به 
دارا بودن بیش از ۵8۰۰ کیلومتر خطوط ساحلی، 
دسترسی به دریا در شمال و جنوب، دسترسی به 
آب های آزاد )اقیانــوس هند(، مجاورت با منطقه 
استراتژیک خلیج فارس و تنگه هرمز و قرار گرفتن 
در کریدورهــای ترانزیتی بین المللی، بایســتی 
به دنبال توســعه پایدار با رویکرد دریایی باشد، 
تعبیری که تحت عنوان »توسعه دریا محور« به آن 
اشاره می شود. منصور آرامی، نماینده بندرعباس در 
این خصوص به اقتصاد سرآمد گفت: ما در ابتدای 
کار دولت سیزدهم خوشحال شدیم، چون دیدیم 
دولت در سند تحول خودش، فصلی را برای دریا 
در نظر گرفت و نوشت و این تصمیم بسیار خوبی 
بود. ولی من فکر می کنم این موضوع ایستا شده و 
حرکتی نمی کند. گویا بعضی دستگاه ها یک جلسه 
دیگر هم با یکدیگر گذاشــته اند، ولی عملًا اتفاق 

خاصی رخ نداده است. 
رییس فراکسیون اقتصاد دریامحور مجلس افزود: 
در خصوص اقتصــاد دریا، فقط بحــث اعتبار و 
بودجه نیست، بلکه بحث پذیرش اصل موضوع 
بسیار حائزاهمیت اســت و باید سهم اقتصاد دریا 
در برنامه پنجم و ششم و ان شاا... هفتم در اقتصاد 
ناخالص داخلی، مشخص شود که چقدر بوده و 
هســت. باید برایش عدد و رقم در نظر بگیریم و 
باید تکلیف هایی در برنامه تعیین شود و دستگاه ها 
ملزم شوند که به این تکالیف عمل کنند. روی این 
موضوع کم کار شده است و آن قدری که باید به این 

حوزه اهمیت داده شود، توجه نشده است.  

عضو کمیســیون عمران مجلس تصریح کرد: این 
کم کاری، اول در حوزه برنامه ریزی کشور است، 
مثل سازمان برنامه و بودجه و حتی وزارت اقتصاد 
و وزارت خانه های متولی دیگر مثل وزارت خانه 
میراث فرهنگی و گردشــگری. جا دارد از آقای 
ضرغامی تشکر کنم که در این زمینه صحبت هایی 

کرده و کارهایی را انجام داده است.
آرامی اظهار داشــت: وقتی می گویید گردشگری 
دریایی، وزارت گردشگری متولی می شود. وقتی 
می گویید شیلات، وزارت جهادکشاورزی متولی 
می شــود. وقتی می گویید حمل و نقل و ترانزیت 
و بنادر، وزارت راه متولی می شــود. وقتی بحث 
صنعت و کشتی ســازی مطرح می شود، جاهای 
دیگر به عنوان متولی در ذهــن نقش می بندد، اما 
برای نظم و نســق دادن این موضوع، پایه کار در 
حوزه برنامه ریزی اســت و متولــی این صنعت 
و تحــول و اجرا و پیگیری آن، ســازمان برنامه و 

بودجه می باشد.
 مهمترين کار اين است که در برنامه

 هفتم يک تکلیف مشخص برای حوزه دريايی 

در نظر بگیريم
نماینده بندرعباس یادآور شد: ما سه، چهار جلسه 
با وزرای مختلف گذاشته ایم. حتی با معاون علمی 
ریاست جمهوری جلسه داشته ایم و هفته آینده با 
وزارت گردشگری و وزارت راه جلسه داریم. حتی 
در این رابطه، با رییــس مجلس صحبت کرده ایم. 
به نظر من، مهمترین کار این اســت که در برنامه 
هفتم یک تکلیف مشــخص برای حوزه دریایی 

در نظر بگیریم. 
در سازمان مديريت بايد يک میز برای تکالیف 
اقتصاد دريا،پیشرفت کاری و رصد برنامه هادر 

نظر گرفته شود
 عضو کمیسیون عمران مجلس افزود: وقتی برنامه 
بیاورند و تکلیف هر دستگاه مشخص شود، در 
سازمان مدیریت باید یک میز برای رصد کردن 
تکالیف در نظر گرفته شود تا هم پیشرفت کار 

رصد گردد و هم اگر انحرافی است، معلوم و در 
جهت اصلاح آن، برآمد.

رییس فراکسیون اقتصاد دریامحور مجلس گفت: 
مثلًا بانک مرکزی سهم بخش های مختلف را در 

این حوزه مشخص می کند. سهم دریا آن جا اصلًا 
معلوم نیست. یا در مرکز آمار یا سازمان مدیریت، 
این سهم مشخص نیست. ما می گوییم سهم دریا 
در یک جایی مشخص شــود و یک تشکیلاتی، 
متولی آن باشد. حالا هر دســتگاهی مثل وزارت 
صمت، وزارت جهادکشاورزی و... تکلیف شان 
مشخص باشــد. پس ضرورت دارد یک جا، کار 

رصد و پایش شود. 
وی در ادامه بیان کرد: چندی پیش با دکتر ستاری، 
معاون علمی ریاســت جمهوری صحبت کردم. 
ایشان یک کمیته و میز دریایی داشت و حداقل یک 
آمارنامه ارائه داد. اکنون همان هم، وجود ندارد و 
چند سال است که این آمارنامه بیرون نیامده است 
که اقلًا ما بدانیم چند عدد کشتی داریم و چند عدد 
کشتی در حال تعمیر است و یا در مورد موضوعات 
پیرامون آبزیان بدانیم و... متاسفانه، این اطلاعات 

را یک جا و یکپارچه نداریم.
آرامی خاطر نشــان کرد: به نظر مــن، مهمترین 
جا برای ایــن یکپارچگی، ســازمان مدیریت و 
برنامه ریزی کشور است و همین طور، مرکز آمار 
و وزارت اقتصاد، چون این ها متولی برنامه ریزی 

کشور هستند و باید پایه اقتصاد را پی ریزی کنند.
هر چه در تصمیم گیری حوزه افتصاد دريا ، 

جزيره ای عمل کنیم، عقب می افتیم
رییس فراکسیون اقتصاد دریامحور مجلس تصریح 
کرد: وقتی می گوییم اقتصاد دریا از منظر اقتصادی 
باید به آن نگاه کنیم که چــه تاثیری روی اقتصاد 
کشــور دارد. در حال حاضر هر دســتگاهی دارد 
کار خودش را می کنــد. از طرفی، نمی توان گفت 
باید وزارت دریا و بنادر داشــت، چــون کار در 
آن جا پیچیده تر می شــود. در اقتصاد دریا، بخش 
گردشگری، شــیلات و آبزیان، صنایع و حمل و 
نقل و... موجود اســت که هر کدام متولی خود را 
دارد، پس راه اندازی وزارتخانه چاره کار نیست، 
بلکه مدیریت و تقســیم کار و تخصیص بودجه 
و آمدن اراده ها در میدان عمل واجب اســت. هر 
چه در تصمیم گیری، جزیــره ای عمل کنیم، کار 

عقب می افتد.

رییس فراکسیون اقتصاد دریامحور مجلس در گفت وگو با »اقتصاد سرآمد« مطرح کرد

اقتصاددریا،نیازمندیکپارچگیدرتصمیمگیری

برگزیده ها

گوناگون

معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: تولید و تکثیر ماهیان 
سی باس می تواند یک ظرفیت بسیار خوبی برای بخش 
خصوصی کشــور ایجاد کند و یکی از معضلات امروز 
ما این اســت که بتوانیم این دانش فنی را به بخش خصوصی منتقل 
کنیم تا از نظر واردات ماهی ســی باس خودکفا باشــیم.به گزارش 
اقتصادسرآمد، سید مجتبی خیام نکویی در بازدید از ایستگاه تحقیقاتی 
ماهیان دریایی بندرامام که امروز، ۱۲ مردادماه برگزار شد، اظهار کرد: 
در حوزه امنیت غذایی فعالیت هایی را مدنظر داریم که بتوانیم ضریب 
امنیت غذایی را در کشور افزایش دهیم.وی با بیان اینکه ماهی در سبد 
خانوار بسیار کم اســت، افزود: یکی از موارد افزایش ضریب امنیت 
غذایی، تولید مواد پروتئینی به ویژه ماهی است که به این مساله باید 
توجه بیشتری کنیم. باید به خودکفایی تولید برسیم و  وابستگی خود 
را به واردات ماهی کم کنیم چون هم ارز زیادی را به کشــور تحمیل 
می کند و همچنین ظرفیت تولید اســتان را کاهــش می دهد.معاون 
وزیر جهاد کشاورزی عنوان کرد: یکی از اقدامات شایسته ای که در 
ایستگاه تحقیقاتی ماهیان دریایی بندرامام و پژوهشکده آبزی پروری 
و مجموعه سازمان و موسسات شیلات استان انجام شده، دستیابی به 
بیوتکنیک تولید بچه ماهی سی باس آسیایی است که یکی از گونه های 
فراگیر در شرق اقیانوس هند و غرب اقیانوس آرام است.خیام نکویی 
تصریح کرد: تولید و تکثیر این ماهیان می تواند یک ظرفیت بســیار 
خوبی برای بخش خصوصی کشــور ایجاد کند و یکی از معضلات 
امروز ما این اســت که بتوانیم این دانش فنی را به بخش خصوصی 
منتقل کنیم تا از نظر واردات ماهی سی باس خودکفا باشیم.وی بیان 
کرد: امروز شاهد محصول کار پنج ساله ای هستیم که همکاران ما در 
مجموعه ایستگاه تحقیقاتی ماهیان دریایی بندر امام انجام دادند.معاون 
وزیر کشاورزی گفت: قابلیت تولید مولدهای ماهی سی باس آسیایی 
و انتقال دانش آن به 8 شرکت بخش خصوصی وجود دارد تا بتوانند 
هر یک از آن ها سالانه بیش از دو میلیون قطعه بچه ماهی تولید کنند 
و بتوانیم ســالانه بیش از ۱۶میلیون قطعه بچه ماهی تولید کنیم.خیام 
نکویی عنوان کرد: اگر تولید خوبی داشته باشند بیش از ۱۰ هزار تن به 
ظرفیت تولید پروتئین کشور افزوده می شود.معاون وزیر کشاورزی 
اظهار کرد: بنابراین در این مسیر استان خوزستان ظرفیت بسیار خوبی 
دارد و می تواند فراتر برود و این دانش را به استان های دیگر منتقل کند 
و آن را می توان در قالب تولید ماهــی در قفس نیز انجام داد.وی بیان 
کرد: ویژگی مهمی که این ماهی دارد این است که در آب های شور، 
شیرین و لب شور قابلیت تولید دارد و این ویژگی قابلیت تکثیر این 
بچه ماهی را بسیار گسترش داده است. در حالی که در تکثیر ماهیان 

دیگر خیلی از این محدودیت ها وجود دارد.

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه در راستای تسهیل جذب نیروی انسانی مورد 
نیاز سازمان بنادر و دریانوردی باید مجوزهای خاص 
صادر شود، گفت: در صورت پیگیری سازمان بنادر و 
دولت، مجلس شورای اسلامی به ویژه کمیســیون عمران از هیچ 
کمکی دریغ نخواهد کرد.به گزارش اقتصادســرآمد، اقبال شاکری 
، درباره ضرورت تســهیل جذب نیروی انســانی در سازمان بنادر 
و دریانوردی به منظور بهبود وضعیت حمل ونقل دریایی کشــور، 
اظهار داشت: سازمان بنادر و دریانوردی نیازمند نیروهای کارآمد، 
مجرب و متخصص است و با توجه به جایگاه ویژه در اقتصاد کشور 
باید نسبت به تامین منابع انســانی مورد نیاز این سازمان به بهترین 
شکل ممکن اقدام کرد.وی با تاکید بر اینکه باید شرایطی را در نظر 
گرفت تا سازمان بنادر و دریانوردی که مشــمول قانون مدیریت 
خدمات کشوری است دچار محدودیت در جذب نیروی انسانی 
نباشد، عنوان کرد: باید شرایطی را رقم زد تا حداقل نیروی مورد نیاز 
ســازمان بنادر و دریانوردی در حوزه دریایی و بندری جذب شود 
و این ســازمان با کمبود نیرو در حوزه منابع انسانی مواجه نباشد.

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه باید در 
راستای تسهیل جذب نیروی انسانی در سازمان بنادر و دریانوردی 
مجوزهای خاص صادر شود، اظهار داشت: در این راستا دولت و 
مجلس شورای اسلامی باید به مســئله نگاه ویژه ای داشته باشند و 
همراهی و همکاری لازم را انجام دهند.شاکری ادامه داد: کمیسیون 
عمران  در زمینه تسهیل فرایند جذب نیروی انسانی در سازمان بنادر 
و دریانوردی با توجه به ظرفیت این ســازمان در اشتغال آفرینی و 
ایجاد اشتغال در حوزه دریایی و بندری حمایت لازم را مدنظر قرار 
خواهد داد و باید از این ظرفیت بزرگ اقتصادی کشــور به بهترین 
شکل ممکن بهره برد و موجبات رونق اقتصادی را فراهم کرد.وی 
با تصریح اینکه علی رغم تاکید مقام معظم رهبری در توسعه اقتصاد 
دریامحور و توسعه سواحل هنوز نتوانسته ایم آن گونه که باید و شاید 
از ظرفیت اقتصادی دریایی و بندری کشور به بهترین شکل ممکن 
بهره مند شــویم، خاطرنشــان کرد: به همین منظور هرچه سریع تر 
باید زمینه توسعه حداکثری بنادر جنوبی کشور را فراهم کرد.عضو 
کمیسیون عمران مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه استفاده از 
ظرفیت بخش خصوصی باید به صورت ویژه در دســتورکار قرار 
گیرد، گفت: باید از توان بخش خصوصی به خوبی بهره برد و دولت 
و حاکمیت نقش نظارتی داشــته باشند.شــاکری با تاکید بر اینکه 
مجلس شورای اسلامی در مسائلی که موجب بهبود شرایط اقتصادی 

کشور می شود همراه است و حمایت های لازم را انجام می دهد.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش از برگزاری مزایده 
با شاخص های تجارب، ســوابق کاری، تجهیزات، 
نیروی انسانی، بومی جزیره، خوش حساب و آموزش 
دیده در راســتای ارتقاء کیفیت خدمات کلــوب های دریایی در 
جزیره خبر داد.به گزارش اقتصادسرآمد، مهدی کشاورز در نشستی 
صمیمانه با جامعه کلــوب داران کیش که در ســالن رازی مرکز 
همایش های بین المللی کیش برگزار شد، جلوگیری از انحصار و 
ایجاد فضای رقابتی راباعث پیشرفت و توسعه گردشگری دریایی 
دانســت ونقش آفرینی این جوامع فعال و پــر تلاش در جذب 
گردشگر را مهم و مثبت ارزیابی کرد و گفت: همواره سازمان منطقه 
آزاد کیش برای رفع مشکلات کلوب داران از جمله تامین سوخت 
شناورهای تفریحی تلاش می کند و اختصاص سهمیه سوخت باید 
از وزارت خانه پیگیری شــود که در دستور کار قرار گرفته است.  
به گفته کشاورز شــاخص هایی که برای برگزاری مزایده در نظر 
گرفته شده است منصفانه و کارشناسی شده است.وی با بیان این 
که رزومه کاری کیفیت و اعتبارسنجی از متقاضی و در مرحله بعد 
پیشنهاد قیمت اســاس مزایده وانتخاب بهره برداران کلوب های 
دریایی در این جزیره خواهد بود افزود: برای ارج نهادن به تلاش 
های جامعه کلوب داران در صدد هستیم شرایطی ایجاد شود که 
افراد دارای صلاحیت در اولویت باشند.رئیس هیئت مدیره سازمان 
منطقه آزاد کیش اظهار داشت: حال خوب شما جامعه کلوب داران 
دریایی است که حال خوب به جزیره تسری می یابد و شما یکی 
از پرچم داران ارائه خدمات شایسته به  ساکنان کیش و گردشگران 
هســتید.جامعه کلوبداران کیش دارای ۲۳ عضو است که در این 
کلوب ها ۶۹۰ نفر به صورت مســتقیم در رشــته های مختلف 
تفریحی دریایی مشغول به کار هســتند.برخی از اعضای جامعه 
کلوب داران در این نشست با اشــاره به این که هر جامعه تشکیل 
شده از تشکل های مختلف و ما هم از این موضوع مستثی نیستیم 
درخواست حمایت ســازمان برای فعالیت دریایی جامعه کلوب 
داران شــدند.جامعه کلوب داران در بخش دیگری از سخنانشان 
عنوان کردند: یکی از مشکلات مهم عدم تمدید قراردادها از سوی 
سازمان است که این مهم سبب شده در حوزه های بانکی و مجوزها 
نیز با مشکلاتی مواجه شویم.امدیرعامل جامعه کلوب داران کیش 
با بیان این که این جوامع سربازان ســازمان که در راس آن مهدی 
کشاورزر به عنوان فرمانده این منطقه هستند در جذب گردشگر به 
جزیره نقش آفرینی می کنیم، گفت: کلوب داران با ارائه خدمات، 
یک ماه بعد به پولشون می رسند یک ســال و نیم با افزایش بنزین 

نرخ ها را افزایش ندادند.

معاون وزير جهاد کشاورزی
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برایتسهیلجذبنیرویانسانی
سازمانبنادر،مجوزخاصصادرشود
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